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عباس عبدی  
تحلیلگر مسائل سیاسی

ســرویس سیاســی - دیدار 
معاون راهبردی ریاســت جمهوری 
و رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســامی در محل معاونت 

راهبردی برگزار شد.
محمدجــواد ظریــف در این 
دیــدار اظهــار کرد: اشــتراک نظر 
زیــادی داریم و باید از تجربیات هم 
در راســتای وفاق ملی استفاده کنیم. 
وی بــا اشــاره به اهداف مشــترک 
معاونت راهبردی ریاست جمهوری 
و مرکــز پژوهش هــای مجلــس، 
موضوع کنسرسیوم اندیشکده ها را 
از مســائل قابل همکاری نزدیک دو 
طــرف توصیف کرد و افزود: در این 
کنسرسیوم می توان شاهد همکاری 
موثر مرکز بررســی های استراتژیک 
و مرکــز پژوهش های مجلس بود تا 
در نتیجه نظرات مشترکی به مجلس 
و دولت ارائه شود. ظریف ادامه داد: 
در سیاست نامه هایی که در نظر داریم، 
الزاما یک راهکار بررسی نمی شود و 
راهکارهای متفاوت را بررسی می کنیم 
و نقاط ضعف و قدرت را می گوییم 
تا سیاست گذار خودش انتخاب کند. 
معاون راهبــردی رئیس جمهوری 
تأکید کرد: در واقع این تنوع راهکار 
می تواند توافق بیشتری در ارائه بسته 
پیشنهادی دولت و مجلس ایجاد کند 
که در راســتای سیاست »وفاق ملی« 
دولــت چهاردهم هم هســت و از 
مسیر سیاست های مسئله محور بهتر 
محقق می شــود.  ظریف به موضوع 

اندیشکده های استانی نیز اشاره کرد و 
گفت: رییس جمهور از ما خواسته اند 
تا برای اســتان ها برنامه ریزی خاص 
داشته باشیم تا آنها بتوانند به صورت 
مســتقل کار را به پیــش ببرند، زیرا 
مــا نیاز داریم اســتان ها را فعال نگاه 
داریم و نیروهای اســتانی احساس 
فراموش شــدن نداشته باشند.  نباید 
الزامــا اندیشــکده ها در تهران فعال 
باشند و در این زمینه هم میان معاونت 
راهبردی و مرکز پژوهش های مجلس 
اشتراک نظر وجود دارد، ضمن اینکه 
این نوع هماهنگی کمک می کند تا از 

تجربیات همدیگر استفاده کنیم. 
بابک نگاهــداری رئیس مرکز 
پژوهش هــای مجلــس شــورای 
اســامی نیز در این دیدار، تعامل و 
هم افزایی میان مراکز پژوهشکده ای 
را از سیاست های مرکز پژوهش های 
مجلــس عنــوان کــرد و افــزود: 
کنسرسیوم پژوهش که شامل مراکز 

پژوهشــی قوای سه گانه و نهادهای 
حاکمیتی می شود، یکی از مصادیق 
این هم افزایی به شــمار می رود؛ که 
هم می تواند در موضوعات مشترک 
کشــور بیانیه های سیاستی مشترک 
صادر کند و به اشتراک نظر میان سران 
قــوا کمک کند و هم اعتمادســازی 
میــان مردم را افزایــش دهد. وی در 
ادامــه رویداد ملی اندیشــکده ها را 
مورد توجه قــرار داد و با بیان اینکه 
با حفظ استقال اندیشکده ها باید از 
ظرفیت شان در جهت شناسایی و حل 
مســائل عمومی استفاده کرد، گفت: 
ســعی کردیم در کنار اندیشکده ها و 
به عنوان یک چتر حمایتی عمل کنیم 
و در این راســتا جلسات منظمی با 
اندیکشــده ها برگزار و دغدغه های 
آنها را بررســی کردیم. رییس مرکز 
پژوهش های مجلــس همچنین به 
طــرح اندیشــکده های حکمرانی 
اســتانی اشاره و اظهارکرد: برای این 

کار یک شــبکه اجتماعی گسترده با 
مشارکت دانشگاه ها در سراسر کشور 
ایجاد کردیم که تاکنون ۲۲ اســتان را 
پوشــش داده اســت. نگاهداری با 
بیــان اینکه ســی ام مهرماه همایش 
»برنامه هفتم پیشرفت؛ میثاق ملی« با 
همکاری مرکز پژوهش های مجلس 
و ســازمان برنامــه و بودجه برگزار 
می شود، افزود: برداشت های متفاوت 
در پیش بــرد برنامه هفتم میان دولت 
و مجلس می تواند برای برنامه هفتم 
چالش برانگیز باشــد و این نشست 
با هــدف رفع ابهامات میان دولت و 
مجلــس و ایجاد توافق بیشــتر و در 
صــورت نیاز اصــاح برنامه هفتم 

برگزار می شود.  
در دیــدار معــاون راهبردی 
ریاســت جمهوری و رییس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسامی 
که در محل معاونت راهبردی برگزار 
شد، دو طرف ضمن بیان دیدگاه های 
خــود در خصــوص وضعیــت 
اندیشکده ها در کشور بر حمایت از 
کنسرسیوم پژوهشی متشکل از چند 
مرکز پژوهشــی اصلی با هدف ارائه 
مشورت مشترک و سودمند به سران 
قوا تاکیــد کردند. همچنین حمایت 
از اندیشــکده های استانی، توجه به 
طرح هــای نوآورانــه در این حوزه 
و تدوین هرچه ســریع تر آیین نامه 
ســاماندهی اندیشــکده ها از جمله 
نکاتــی بود که در ایــن دیدار مورد 

توجه دو طرف قرار گرفت.

راهکار ظریف برای تعامل بیشتر مجلس و دولت

جزییات سفر عارف به پاکستان

سیاسی

سخنگوی حزب اعتماد ملی با تاکید بر این که رئیس جمهور تعریف خوبی از وفاق ارائه کرد، گفت: یکی از راهبردهایی که پزشکیان 
همواره ارائه کرده تنش زدایی داخلی است.

سخنگوی حزب اعتماد ملی  :

پزشکیان تعریف خوبی از وفاق ارائه داد

»محمدصــادق   - سیاســی  ســرویس 
جوادی حصــار«  به تبییــن راهبردهای اصلی دولت 
در موضوعات مختلف پرداخت و خاطرنشــان کرد: 
بنده بعد از امضاء برجام، بارها گفتم و نوشــتم که ما 
باید در برنامه جامع اقدام مشترک بین المللی، حقوق، 
منافع و شــأن طرفین گفت وگو را رعایت  کنیم و باید 
از این مسیر به توسعه پایدار، تعادل و توازن منطقه ای 

و جهانی برسیم.
ســخنگوی حزب اعتماد ملی با تاکید 
بــر این موضوع که در داخل ایران هم حتما 
باید همین کار را انجــام دهیم، اضافه کرد: 
صاحبان منافع، صاحبان گفتمان، صاحبان 
قدرت سیاســی، اجتماعــی و اقتصادی از 
جمله فرهنگی در داخل کشــور باید منافع 
و توانایی های خــود را تعریف کنند و پای 
میز مشترک گفت وگو بنشینند و برنامه ای را 
طراحــی کنند که جامع و متضمن اقدامات 
مشــترک همه اضاع تشــکیل دهنده این 

سامانه باشد و بتوانند پیرامون یک میز بنشینند و ضمن 
رعایت حقوق و شــانیت و جایگاه خودشان حقوق 
دیگران را هم به رســمیت بشناسند.جوادی حصار با 
بیان اینکه آقای رئیس جمهور در انتخابات اعام کرد 
که ما با دعوا، اندیشه حذف جریان های دیگر در این 
سال ها سودی نبردیم و اگر سودی بوده اندک و هزینه 
فراوان تری داشته است، اظهار کرد: برخی ها از شعار 
»وفاق« اســتنباط و تعریف دیگــری ارائه می دهند؛ 

تعاریفی خودخواسته و خودخوانده.

وی با اشاره به اینکه رئیس جمهور در عمل نشان 
داد، منظور از وفاق چیست و چگونه آن را جست وجو 
می کند، اظهار کرد: وفاق مورد نظر آقای رئیس جمهور 
از روز نخست نامزدی او در انتخابات ریاست جمهور 
مشــخص شد.سخنگوی حزب اعتماد ملی تصریح 
کرد: اینکه کسانی امروز مدعی هستند وفاق به معنای 
آن است دولت بین همه مدعیان قدرت تقسیم شود و 
شکست خوردگان در انتخابات و مبارزان جبهه مخالف 

دولت فعلی در دولت آقای پزشکیان نقش آفرینی کنند 
با گام های نخست در صحنه مبارزاتی متعارض است. 
جوادی حصــار افزود: از این رو اگر عده ای دنبال این 
هستند که بگویند آقای پزشــکیان وفاق را در ایجاد 
شرکت سهامی تعریف می کنند و اتفاقا سهم خود را 
در آن شــرکت بسیار بالا تعریف می کنند، به نظر من 
آدرس اشتباه می دهند. یکی از راهبردهایی که رئیس 
جمهور در انتخابات مورد توجه قرار داد، تنش زدایی 
داخلی بود. وی با بیان اینکه سیاست اعامی جمهوری 

اسامی درخصوص مسئله مهمی مانند فلسطین این 
اســت که ما می خواهیم ســاکنان فلسطین و اراضی 
اشــغالی و فلسطینیان خارج از سرزمین های اشغالی 
در یک رفراندوم ســالم و تحت نظارت سازمان ملل 
و کشــورهای دوست، شــرکت و در آن دولت خود 
را انتخاب کنند، گفت: دولت برآمده از این رفراندوم 
نیز باید مورد توجه و حمایت همه ســاکنان فلسطین 
باشد. اما طبیعتا جریان اقلیت و رأی ستیز صهیونیستی 
بــا این تئــوری موافقت نمی کند، امــا این موضوع 
همواره سیاســت اعامی جمهوری اســامی بود و 
حتی این مسئله از سوی رئیس جمهور کشورمان در 
سازمان ملل متحد بیان شد.سخنگوی حزب اعتماد 
ملی بــا بیان اینکه جهان، با تجربه ای که از رفتارهای 
گذشته خود در حوزه خاورمیانه و معطوف به مقوله 
فلسطین داشت، بی نتیجه بودن آن سیاست ها برایش 
کاما محرز شــده و باید قدری شــجاعت و فروتنی 
نشــان دهد و از راه طی شده بی نتیجه و پرهزینه برای 
مــردم منطقه بازگردد، بیان کرد: از این رو برای یکبار 
هم که شــده باید با ابزارها و مکانیزم های مورد تایید 
یعنی رأی و رفراندوم سرنوشت یکی از بحرانی ترین 
مناطق جهان یعنی خاورمیانه و فلسطین را تعیین کنند 
و به دســت اهالی آن منطقه بسپارند.جوادی حصار، 
سیاست پزشــکیان در حوزه فلســطین را عقانی، 
ایرانی و اســتراتژی تعریف شــده  از سوی 
نظام جمهوری اســامی در مواجهه با جهان 
پیرامــون و جهان فرامنطقه عنوان کرد.وی در 
ادامه به تقابل سیاست های ایالات متحده علیه 
کشورمان اشاره کرد و با بیان اینکه تحریم های 
یک جانبــه آمریکا که به صورت منطقی هیچ 
توجیه عقانی برای بــه کار گرفتن و پیروی 
کردن از ســوی جهانی غیــر از آمریکا ندارد، 
افزود: حتی مــردم آمریکا هم چندان التزامی 
به پذیرش این نوع تحریم ها ندارند، زیرا این 
تحریم ها، تحریم های دولت های آمریکایی اســت و 
مشخص نیست هر سیاستی که در دولت آمریکا اتخاذ 
می شود قطعاً مورد حمایت مردم آمریکا هم باشد. این 
فعال سیاسی اصاح طلب با اشاره به راهبرد سیاست 
خارجی دولت، گفت: ما می خواهیم گره گشایی انجام 
دهیم؛ آینده روشــن برای گفت وگوهای همسایگی، 
منطقه ای و رفع سوء تفاهمات بین المللی، به نحوی که 
ایران در کنار سایر ارکان قدرتمند و بازوی سازمان ملل 
و مبتنی بر رأی مردم بتواند در منطقه گره گشایی کند.

ســرویس سیاسی - معاون اول رئیس جمهور 
برای شــرکت در بیســت و سومین نشست روسای 
دولت های »ســازمان همکاری شانگهای« به »اسام 
آباد« ســفر می کند.  علی نجفی خوشــرودی معاون 
بین الملل و همکاری های منطقه ای معاون اول رئیس 
جمهور گفت: روز سه شنبه هفته جاری دکتر عارف، به 
دعوت رسمی نخست وزیر پاکستان، برای شرکت در 
بیست و سومین نشست روسای دولت های »سازمان 
همکاری شانگهای« به اســام آباد سفرمی کند، این 

نشست در تاریخ ۲۴ و ۲۵ مهرماه برگزار می شود.
علی نجفی خوشــرودی، معــاون بین الملل و 
همکاری های منطقه ای معــاون اول رئیس جمهور 
در تشریح برنامه های این سفر گفت: عاوه بر معاون 
اول رئیس جمهورکه با دعوت رسمی نخست وزیر 

پاکستان برای شرکت در این نشست و امضای اسناد 
مربوط به آن به اسام آباد سفر می کند، نخست وزیران 
کشــور های چین، باروس، ازبکســتان، قزاقستان، 
روســیه، قرقیزستان، تاجیکستان و وزیر خارجه هند 

نیز در این اجاس شرکت می کنند. 
بــه گفته معــاون بین الملــل و همکاری های 
منطقــه ای معاون اول رئیس جمهــور، دکتر عارف 
همچنین در حاشــیه این نشست، با برخی از نخست 
وزیران و رؤســای هیأت های شرکت کننده دیدار و 

گفتگو می کند.
نجفی افزود:  با توجه به عضویت کامل جمهوری 
اسامی ایران در سازمان همکاری شانگهای، حضور 
معاون اول رئیس جمهور در شــرایط حساس کنونی 
منطقه، در این نشست اهمیت بسیاری دارد. وی خاطر 

نشان کرد:سازمان همکاری شانگهای که بخش قابل 
توجهی از وسعت، جمعیت و اقتصاد جهان را به خود 
اختصاص داده است، یکی از مهمترین سازوکار های 
چند جانبه منطقه ای و بین المللی به شمار می رود و با 
توجه به جایگاه اصولی و پایه ای ارتباط با همسایگان 
در سیاست خارجی جمهوری اسامی ایران، توسعه 
همکاری بــا اعضاء در چارچوب این ســازمان در 
زمینه های مختلف بــه ویژه در حوزه های اقتصادی، 
توسعه تجارت، تسهیل مبادلات بانکی و مالی، حمل 

و نقل و ترانزیت، از اهمیت بالایی برخوردار است.
نجفی خوشــرودی تاکید کرد: دیدار های دکتر 
عارف عمدتا سیاسی_اقتصادی خواهد بود و این امر 
می تواند فرصت های اقتصادی را برای کشــور در پی 

داشته باشد.

انتشــار گــزارش موسســه 
نظرسنجی ایســپا درباره وضعیت 
فرهنگــی ـ اجتماعی دانشــجویان 
کشــور دوبــاره بحــث قدیمی و 
بی سرانجام شکســت صدا و سیما 
و خــروج مرجعیت رســانه ای از 
کشــور را دامن زد. نکته مهم ماجرا 
آنجا بود کــه این گزارش آگاهانه یا 
ناآگاهانه، نادرست بازتاب یافت و، 
چون رسانه های ایران به طور معمول 
کپی کار هستند، بدون اینکه بدانند گزارش را غلط بازتاب دادند و این بهانه ای شد که 
صدا و سیما نیز به جای پاسخگویی و پذیرش شکست خطیر خودش، به نادرستی 

بازتاب گزارش ایسپا پرداخت.
ماجرا این است که ایسپا، نتایج بخشی از پیمایش از دانشجویان دانشگاه های 
کشــور )و نه حتی دانشــگاه های علوم پزشــکی و زیرنظر وزارت بهداشــت یا 
دانشــگاه آزاد، بلکه فقط دانشگاه های زیرنظر وزارت علوم( را در سایت و کانال 
خودشان منتشر کرده است. البته با احتیاط می توان گفت که رفتار سایر دانشجویان 
دانشگاه های کشور هم تفاوت چندانی با این دانشجویان ندارند، و نتایج مذکور به 

کل دانشجویان کشور قابل تعمیم است. 
 یکی از پرســش های این پیمایش چنین است: »بیش تر از چه طریقی اخبار 
را دنبال می کنید؟« فقط ۱۲.۵درصد از دانشــجویان صدا و سیما، و بقیه شیوه های 
دیگری را اعام نموده اند.   در بازتاب خبری گزارش قید دانشــجویان حذف و 
نتایج به کل جمعیت ایران تعمیم داده می شود و رسانه های ایران که دچار ضعف 
مفرط حقیقت جویی هستند، آن را بازتاب می دهند. برای اینکه بدانیم وضعیت ما در 
مقایسه با رسانه های معتبر جهان چگونه است، کافی است بگویم، هنگامی که حتی 
نویسنده معتبر و شناخته شده ای برای نشریات معتبر مقاله و یادداشت می نویسد، 
بخشی در آن نشریه هست که اگر داده ای در مقاله وجود دارد آن را راستی آزمایی 
می کند و منبع آن را از نویسنده می پرسد، و تا اطمینان از صحت آن پیدا نکند، آن 

را منتشر نمی کند.
 ولی در اینجا که سایت و کانال ایسپا در اختیار است، آگاهانه یا از روی ناآگاهی 
)که این دومی خطرناک تر اســت( نتایج بخشی از دانشجویان کشور به کل مردم 
تعمیم داده می شود! این وضع محصول بی اعتباری نظام رسانه ای در داخل کشور 
اســت و اتفاقا یکی از علل آن بی اعتمادی به رســانه ملی است که اخبار و مطالب 
عجیب و راستی آزمایی نشده را منتشر می کند. با این حال مسوولان صدا و سیما 

فوری واکنش نشان دادند و مدعی شدند که: 
 »انتشار این گزارش بهانه ای شد تا برخی از سایت ها و کانال ها بدون اشاره به 
کل این نظرسنجی و با تحریف بخش هایی از آن، رسانه ملی را زیر سوال ببرند… 
چند روز قبل از اجرای این نظرســنجی دانشــجویی، ایسپا در یک نظرسنجی از 
عموم مردم )نه یک قشــر خاص مثل دانشــجویان( »میزان مخاطب رسانه ملی را 
حدود ۷۰ درصد اعام کرد.« ولی هیچ کدام از این سایت ها و کانال هایی که امروز 
به نتایج نظرسنجی ایسپا برای هجمه به رسانه ملی استناد می کنند، حاضر نشدند 
کوچک ترین اشاره ای به این یافته داشته باشند! برای مخاطبان فهیم رسانه ها مبرهن 
اســت که چنین فعالیت هایی نه علمی اســت و نه اخاقی. البته کاهش مخاطب 
تلویزیون در رقابت با فضای مجازی امری جهانی بوده و موضوع جدیدی نیست 
اما این جنس فعالیت ها به بهانه نقد مدیریت رســانه ملی مسبوق به سابقه نیست 
و بیانگر نیات خاص منتشرکنندگان این تحریفات است. کار رسانه ای صداقت و 

انصاف می خواهد و گرنه نتیجه می شود فریب افکار عمومی. « 
 این ادعا ناشــی از نوعی کژفهمی از ماجرا اســت. پیمایش های دیگر نشان 
می دهد که فقط ۴۰ درصد مردم اخبار را از طریق صدا و سیما پیگیری می کنند و 
نه ۷۰ درصد، چرا نویسنده این پاسخ توجه نکرده که پرسش درباره میزان مخاطب 

با پیگیری خبری فرق دارد؟  
مــردم، فوتبــال ایران و اروپا را هم از تلویزیون می بینند و جزو آن ۷۰ درصد 
مخاطبان محسوب می شوند ولی پیگیری خبری از صدا و سیما خیلی کمتر است. 
حتی در همین ۴۰ درصد پیگیری هم سهم مردان، جوانان، تحصیلکرده ها و ساکنان 
شهرهای بزرگ خیلی کمتر است.   رسانه ملی چرا توجه نمی کند که دانشجویان 
کشــور فقط ۱۲.۵ درصد پیگیر خبری این رسانه هستند؟ آیا همین شکاف برای 
شکســت سیاســت خبری آن ها کفایت نمی کند؟ بله آنان که آن خبر را مخدوش 
منعکس کردند صداقت و انصاف و شاید هم سواد رسانه ای نداشتند. ولی آیا از این 

نوع اخبار و بازتاب دادن های خبری درصدا و سیما وجود ندارد؟ 
 رطب خورده، منع رطب کی کند؟ سازمان صدا و سیما چند مشکل اساسی 
دارد. مشکل آن ها این رقم ۴۰ درصد نیست. زیرا ممکن است که ما از طریق دیگر 
کسب خبر کنیم، ولی خبر کسب شده تولید صدا و سیما باشد. اساسا اخباری که در 
کشور دنبال می شود به ندرت تولید صدا و سیما است. در واقع این رسانه در تولید 
اخبار معتبر و مورد پذیرش مردم که راستی آزمایی نیز شده باشد، شکست خورده 
است. معمولا اخبار مورد توجه افکار عمومی، اخباری است که در مغایرت با اخبار 

رسمی این رسانه شکل می گیرند. 
 هنگامی که می گوییم صدا و سیما فاقد مرجعیت رسانه ای است یعنی چه؟ 
مرجعیت خبری و رسانه ای، یعنی اینکه مردم برای اخبار تولیدی این رسانه چقدر 
اعتبار قایل هســتند؟ در پیمایش ارزش ها و نگرش های سال گذشته، ۵۸ درصد 
مردم به صدا و ســیما اعتماد کم و خیلی کم داشــته اند. فقط ۲۷درصد اعتماد زیاد 
و خیلی زیاد ابراز داشــته اند. بی اعتمادی دو برابر اعتماد بوده است. این اعتماد در 
مردان، در جوانان، و در افراد با تحصیات دانشگاهی خیلی کمتر، در شاغلین کمتر، 
و بر عکس در زنان خانه دار بیشتر است. در مراکز استان کمتر و در روستاها بیشتر 
است. در تهران نیز خیلی کمتر است.   در واقع برحسب تمام متغیرهایی که معرف 
اثرگذاری و اهمیت کیفی است وضعیت اعتماد به این رسانه بسیار بدتر است. مثا 
در استان تهران نسبت اعتماد به بی اعتمادی به صدا و سیما حدود ۴ به یک است، و 
اگر این را برای شهر تهران به دست آوریم، احتمالا از نسبت ۵ یا ۶ به یک هم فراتر 
می رود. پیگیری خبری هم همین گونه است. در همین پیمایش هم می توان گفت 
که پیگیری خبری از طریق صدا و سیما در افراد بالای ۵۰سال و افراد با تحصیات 
کمتر دو برابر جوانان و تحصیلکرده ها است. کا صدا و سیما از عرصه رسانه مدرن 

خارج شده است. 
 البته اعتماد به سایر رسانه ها نیز بهتر از اعتماد به صدا و سیما نیست، شاید هم 
بدتر باشد ولی این دو را نباید مقایسه کرد. صدا و سیما رسانه رسمی کشور است. 
مثل این است که بگوییم اعتماد مردم ما نسبت به مسوولان کشور به همان میزان 
اعتماد نسبت به بیگانگان است و فرقی ندارد و طبیعی است. صدا و سیما باید هم 
در کمیت و کیفیت و هم در اعتماد سرآمد باشد. اگر مردم به مشکلی درباره اعتبار 
خبر برخوردند، به آن ارجاع دهند. تقریبا هیچ موردی نیست که چنین شود، بلکه 

عکس آن وجود دارد.
 ماجرا هم روشن است، چون سیاست خبری این رسانه، »روایت محور« و نه 
»حقیقت محور« است. خود دست اندرکاران آنجا هم بعید است که به شنیدن اخبار 
خودشان بسنده کنند، مساله این است که در مواردی هم که خبر درستی می دهند، به 
دلیل روایت محور بودن، شنوندگان آن را نمی پذیرند و به حساب روایت نادرست 
غالب می گذارند. انکار این وضعیت صدا و ســیما از ســوی دست اندرکاران آن 
بدترین خبری است که می توان شنید. در واقع دیگر نباید انتظار داشت که تغییری 
در درون این رســانه رخ دهد. صدا و ســیما به دلیل پیشــه کردن روایت محوری 
بیشترین ظلم را به اخباری می کند که واقعیت دارند، ولی از نظر مخاطبان بی طرف 

پذیرفته نمی شوند.

سرویس سیاســی - معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
از دستور دکتر مسعود پزشکیان رئیس 
جمهور برای برقراری مســتمری و 
تامین مســکن خانواده جانباختگان 

حادثه معدن طبس خبر داد.
 زهرا بهروز آذر با اشاره به دیدار 
خود بــا خانواده جانباحتگان معدن 
طبس تصریح کــرد: » به نمایندگی 
از رییس جمهور محتــرم و دولت، 
بــه دیدار خانواده های داغدار حادثه 
دلخراش معدن طبس در شــهرهای 

کاشمر، بردسکن رفتم و ضمن اباغ مجدد پیام تسلیت ایشان، سام و همدردی 
عمیق همه مردم ایران را که در این غم بزرگ شریک بودند، اباغ کردم. قلب همه 

ما با خانواده های عزیز همراه است.« 
وی ادامه داد: » همه در تاشــیم تا از افزودن رنج های بیشتر به غم خانواده ها 
جلوگیری کنیم. با همت وزیر کار، احکام مستمری به زودی برقرار خواهد شد تا 
بخشــی از دغدغه های اقتصادی کاسته شود. به تأکید رئیس جمهور، وزارت راه 
پیگیر تأمین مسکن برای خانواده های داغدیده حادثه دلخراش معدن طبس فاقد 

مسکن است.«
 معــاون رئیس جمهور افزود: »با هم تاش می کنیم تا خانواده های داغ دیده 
معدن طبس،  این روزهای سخت را با دلگرمی بیشتری سپری کنند. وزارت صنعت، 
بخشی از لوازم منزل را تامین خواهد کرد و نظام مشاوره و مددکاری برقرار خواهد 

شد. هال احمر در توزیع شفاف و عادلانه کمک های خیرین همراه است.«

سرویس سیاســی - فراکســیون های مختلفی وجــود دارد، اما پنج تا شش 
فراکسیون اصلی و کاربردی تشکیل خواهد شد. به نظر من فراکسیون اصاح طلبان، 
مستقلین، اصولگرایان، انقاب اسامی و وفاق ملی یا فراکسیون هایی مانند »وحدت« 

تشکیل خواهد شد.
عملکرد فراکســیون انقاب به ویژه در جلسه رای اعتماد به وزرای پیشنهادی 
دولت چهاردهم حالا برخی از اعضای این فراکسیون را بر آن داشته که به فکر تشکیل 
فراکسیون سیاسی مستقل بیفتند.  سیدسلمان ذاکر، نماینده ارومیه و عضو فراکسیون 
انقاب از تشکیل حدود ۵ فراکسیون در دوازدهمین دوره مجلس خبر داده و درباره 
این فراکســیون ها به گفت وگو پرداخت.   شــنیده ها حاکی از آن است که قرار است 
اعضای فراکسیون انقاب، فراکسیون های سیاسی موازی را تشکیل دهند. ارزیابی 

شما از این موضوع چیست؟
فراکسیون انقاب اسامی بزرگترین فراکسیون جناحی و حزبی مجلس است 
و از لحاظ علمی، کاربردی و تشکلی و اساسنامه ای منسجم است و دنبال جهت دهی 
به مجلس و تقویت نظام و حل مشکات کشور است و اقداماتی که انجام داده موثر 
و تاثیرگذار اســت. اما پس از تغییر موقعیت دولت و پدید آمدن دولت »وفاق ملی« 
اقتضائات جدیدی پیش آمده اســت و فراکسیون هایی مانند »وفاق ملی« نیز شروع 

به کار کردند.
  شما با فعالیت فراکسیون وفاق ملی موافق هستید؟

بله. من هم فرم تشکیل این فراکسیون را امضا کردم. از سوی دیگر فراکسیون های 
دیگری در کنار فراکسیون انقاب هم تشکیل می شود که جنبه حمایتی از دولت دارد. 
در حقیقت خواسته هایی که دولت نمی تواند به فراکسیون انقاب اسامی منتقل کند 
را به این فراکسیون ها منتقل می کند. به جهت قانونی منعی برای وجود چند فراکسیون 

قوی در مجلس تعیین نکرده است.
  به نظر شــما فراکسیون موازی می تواند به قوی بودن شان منجر 

شود؟
بله. چراکه می تواند آینده کشــور را رو به نظام پارلمانی ســوق دهد نه اینکه 
مردم برای ریاســت جمهوری رای دهند. بلکه پارلمــان رئیس جمهور را انتخاب 
کنــد و با گزینــش یک فرد متخصص، کارآمد و کاربلد بــرای دوره های بعد را به 
ریاست جمهوری برساند. بنابراین به نظر من وجود چنین تشکل ها و فراکسیون هایی 
برای کشور لازم است. آن هم برای کشوری که مردم سالاری دینی بر آن حاکم است. 
بنابراین احزاب باید قوی تر از گذشته ظاهر شوند. هم قانون داریم و هم اراده تشکیل 

نظام پارلمانی وجود دارد.
  فکر می کنید در دوره دوازدهم چند فراکســیون سیاسی تشکیل 

شود؟
فراکسیون های مختلفی وجود دارد، اما پنج تا شش فراکسیون اصلی و کاربردی 
تشــکیل خواهد شد. به نظر من فراکســیون اصاح طلبان، مستقلین، اصولگرایان، 

انقاب اسامی و وفاق ملی یا فراکسیون هایی مانند »وحدت« تشکیل خواهد شد.

سرویس سیاســی - یکصد و چهل و نهمین اجاس اتحادیه بین المجالس 
جهانی )IPU( با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی و روسای 

پارلمان های سایر کشورها در شهر ژنو کشور سوئیس آغاز به کار کرد.
دیروز یکشنبه - ۲۲ مهرماه - یک صد و چهل و نهمین اجاس بین المجالس 
جهانی )IPU( در شــهر ژنو کشور ســوئیس با حضور محمدباقر قالیباف و سایر 
روسای پارلمان های کشورهای جهان آغاز شد و این اجاس تا پنج شنبه ۲۶ مهرماه 
ادامه خواهد داشت.رئیس مجلس شورای اسامی در این اجاس قرار است به تبیین 
و تشریح جنایات صهیونیست ها و حمایت از گروه های مقاومت بپردازد و در دیدارها 
و سخنرانی های خود، پیام مظلومیت و ایستادگی مردم لبنان و فلسطین را در مقابل این 
جنایات به دنیا برساند. منوچهر متکی، امیرحسین ثابتی، علی اصغر باقرزاده، محمود 
نبویان، انویه شارلی تکیه، محمدمهدی شهریاری و الهام آزاد، رئیس مجلس شورای 

اسامی کشورمان را در این اجاس همراهی می کنند.
اتحادیه بین المجالس جهانی )IPU( در نقش بازوی پارلمانی ســازمان ملل 
متحد سالانه دو اجاس اصلی برگزار می کند که روسا و سایر نمایندگان پارلمان های 

جهان در آن به تبادل نظر و تصویب قطعنامه می پردازند.
موضــوع گفتگوی این دوره از اجاس »اســتفاده از علم، فناوری و نوآوری 
)STI( برای آینده ای مسالمت آمیزتر و پایدارتر« است و در این اجاس تمام نهادهای 
قانونی IPU، از جمله شــورای بین المجالس، مجمع، کمیته های چهارگانه دائمی، 

سمینارهای نمایندگان جوان و زن تشکیل جلسه خواهند داد.
 ،PUIC ســمینار نمایندگان زن، نشست ،IPU در جلســات مجمع عمومی
نشســت گروه مشــاورین عالی مبارزه با تروریســم و افراط گرایی خشونت آمیز، 
نشست APA، نشست گروه پارلمانی بریکس، شورای بین المجالس، کمیته دائمی 
دموکراســی و حقوق بشــر، کمیته دائمی صلح و امنیت بین المللی، نشست مجمع 
دبیران پارلمان ها )ASGP(، کارگاه هم اندیشــی راهبری پارلمانی در خا ساح، 
نشست سمینار نمایندگان جوان، کمیته دائمی امور سازمان ملل متحد، کمیته ترویج 
احترام به حقوق بشردوستانه بین المللی، کمیته دائمی توسعه پایدار، کارگاه هم اندیشی 
تاش هــای دوچندان برای مقابله با کار کودکان و کار اجباری به ایراد ســخنرانی 
خواهند پرداخت. همزمان با برگزاری مجمع اتحادیه بین المجالس جهانی IPU در 
 ،PUIC اتحادیه پارلمانی کشورهای اسامی ،APA ژنو، مجمع مجالس آسیایی
اعضای پارلمان های عضو BRICS نشست های تخصصی خود را برگزار می کنند.

بعید است خود صدا و سیمایی ها هم به 
شنیدن اخبار خودشان بسنده کنند!

دستور پزشکیان برای برقراری مستمری و 
تامین مسکن خانواده جانباختگان 

حادثه معدن طبس

انشعاب در مجلس دوازدهم؛ ۵ تا ۶ 
فراکسیون در راه است!

برگزاری اجلاس بین المجالس جهانی 
در ژنو  

: مــا می خواهیــم گره گشــایی انجــام دهیم؛ 
آینده روشــن برای گفت وگوهای همســایگی، 
منطقــه ای و رفــع ســوء تفاهمات بین المللی، 
بــه نحــوی که ایــران در کنــار ســایر ارکان 
قدرتمنــد و بازوی ســازمان ملــل و مبتنی بر 
رأی مــردم بتواند در منطقه گره گشــایی کند.
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